
Årsberetning for Lundeborg Vandværk Amba for 2023 
 

I året 2023 har vi haft fokus på driften af vores vandværk. Der har ikke været nogle større rørarbejder, men 
der har været fokus på at finde eventuelle utætheder, og desuden har en stor del af forbrugerne har fået 
nye målere. 

Ligeledes har vi haft fokus på at vores systemer lever op til de fortsat stigende krav til sikkerhed og 
administration. Der kommer løbende nye krav om, hvad vi skal leve op til som vandværk, og det har bl.a. 
betydet en investering i opdatering af vores IT-system. Det er bestyrelses holdning, at vi naturligvis skal leve 
op til kravene, men at vi heller ikke skal bruge unødigt mange midler til vores drift. Målet er fortsat at 
levere rent drikkevand i rigelige mængder til andelshaverne. Dette skal foregå efter ”hvil i sig selv 
princippet” – således at der kun opkræves den betaling, der skal til for at kan sikre en sund, stabil og 
fremtidig drift af Lundeborg Vandværk.  

I 2023/24 har Svendborg Kommune vedtaget Vandforsyningsplanen 2023-2025, hvor der blandt andet 
arbejdes med tre hovedmål: god drikkekvalitet, tilstrækkelig vandforsyning og sikker forsyning. Ligeledes 
inddeles kommunes vandværker i kategorier A-D, og Lundeborg Vandværk kategoriseres som ”B” – et 
veldrevet vandværk. Grundet vandværkets begrænsede størrelse, er det ikke muligt at opnå kategori A, 
hvorfor vi er meget tilfredse med vores nuværende kategorisering.  

Oppumpet og spild af vand. 

 

Vi har i de senere år oplevet et stort vandspild, og vi har igen i år oplevet en stigning - nu til hele 17,3%, 
hvilket er ganske uacceptabelt. Bestyrelsen har det som fokuspunkt, og vi mener allerede at have fundet en 
del af ”hullerne” - bl.a. i området omkring Syrenvej. Der er allerede foretaget udbedringer i slutningen af 
2023, og vi fortsætter i 2024. Vi mener dog, at vandspildet vil være betragteligt mindre i 2024, da vi har 
oplevet, at der enkelte nætter ikke pumpes vand til byen i omkring 1 minut. Dette tyder på, at vi har fundet 
nogle af ”de store syndere”.  

Bestyrelsen undersøger desuden muligheden for at benytte et eksternt firma til sporing af utætheder i 
ledningsnettet, da vi har mistanke til større eller mindre læk andre steder – bl.a. i området omkring 
plejehjemmet.   

Bestyrelsen har som målsætning at komme under 10% i vandspild i 2024. 

 2021 2022 2023 Ændring fra 2022=>2023 
    m3 % 
Oppumpet 57.193 75.505 52.305 -23.200  
Købt råvand 0 0 0 0  
Råvand i alt 57.193 77.505 52.305 -23.200 -29.9% 
      
Solgt 49.625 65.146 43.202 -21.944 -33.7% 
Skyllevand 41  36   
I alt 49.666  43.238   
      
Spild 7.527 10.359 9.067 -1.292  
Spildprocent 13,2 13,7 17,3   



Vandkvaliteten 
Flere af kommunes vandboringer er udfordret og enkelte må endda lukkes grundet forurening. Vores 
boringer pumper vand op af fremragende kvalitet, og vi har absolut ingen problemer med forurening. I 
vandforsyningsplanen kan man bl.a. læse at: ”…Lundeborg Vandværk har en meget unik ressource uden 
pesticidrester…” og vi følger vandprøverne tæt, men der er ingen tegn på forurening af nogen art.   

Der har i medierne været meget fokus på de så kalde BNBO’er – Boringsnære Beskyttelsesområder. Dette 
har vi også styr på i Lundeborg. Vores boringer ligger steder, hvor der ikke umiddelbart er bekymring for 
fremtidig forurening og desuden er vores kildepladser beskyttet af et tykt kridtlag.    

Økonomi 
Årets resultat udgør – kr. 124.673, hvilket bestyrelsen anser som værende tilfredsstillende. Resultatet er ca. 
50K højere end budgetteret, hvilket hovedsageligt kan tilskrives en lavere elpris end frygtet. I 2024 
budgetteres med et overskud på 74K kroner. 

I 2023 er der solgt betydeligt mindre vand end 2022, hvilket bl.a. kan tilskrives en lidt fugtigere sommer og 
omlægning af frugtproduktion.  

Det er bestyrelsens holdning, at det nuværende prisniveau er passende for at drive værket ud fra ”hvil i sig 
selv princippet”, hvorfor der ikke indstilles prisændringer. 

Slutteligt  
Hvad året 2024 bringer, ved vi endnu ikke, men vi håber først og fremmest på, at vi kan få bugt med noget 
af vores store vandspild. Vi vil have fokus på den daglige drift, og opkvalificering af de nye (og knap så nye) 
bestyrelsesmedlemmer. Ligeledes har vi fokus på vandtryk i byen, og jeg vil gerne opfordre alle til at 
undersøge, om der skulle sidde ”skidt” i filtre/vandsparer osv. i beboelserne. Vi har løbende hævet trykket 
til byen, men vi har også fornemmet, at det er meget svingende, om folk oplever problemer med 
vandtrykket. 

Og traditionen tro vil jeg gerne igen i år benytte lejligheden til at minde om, at det – hvis der er utætte 
vandhaner eller løbende toiletter – ikke kun koster den pris som vandværket opkræver, men også 
yderligere omkostninger til kloak og vandafledning. Alt i alt koster en m3 mere end 60 kr. Så hold øje med 
det. 

Til slut vil jeg takke alle vores samarbejdspartnere – håndværkere, kommune og offentlige myndigheder – 
for et godt samarbejde i 2023. 

 

 

På bestyrelses vegne 

Thomas Bundgaard, formand. 

 


